
سالچهارم
شماره1013 a r m a n m e l i . i r

سه شنبه 
1400 .02 .28

06  شوال 18/1442 می  2021

 
رویخــط 10فرهنگوهنر

سینمــا

حجت قاسم زاده اصل کارگردان فیلم سینمایی 
»روز ششم« معتقد است با توجه به تغییر 
دغدغه ها و دلمشغولی های مردم، فیلم های 
قبل از کرونا به درد پس از این بحران نمی خورند. 
حجت قاسم زاده اصل کارگردان فیلم سینمایی 
»روز ششم« درباره وضعیت اکران این فیلم گفت: 
شرایط نیمه تعطیل سینماها در یک سال گذشته 
باعث شده است که عادت سینما رفتن از سر مردم 
برود و بعید می دانم به این زودی، مجدد مخاطبان به سینما بازگردند. وی 
ادامه داد: بحرانی که با آن مواجه هستیم، بحرانی ناشناخته است که تنها 
مختص به ما هم نیست. در این مدت هم مردم عادت کرده اند که فیلم را در 
خانه ببینند. اتفاقی که فی نفسه هم بد نیست اما بعید است به این زودی 
مجدداً شاهد تغییر این عادت در مخاطبان باشیم. این کارگردان سینما 
تأکید کرد: حتی از منظری معتقدم فیلم هایی که قبل از کرونا ساخته 
شده اند، به درد بعد از کرونا نمی خورند. موضوع و ساختار این آثار و روابط 
درون روایت آن ها به کل تغییر کرده است. از یک دست دادن ساده بگیرید 
تا روابط دیگر. فاصله عمیقی میان مردم امروز با روزگار قبل از کرونا ایجاد 
شده و دغدغه ها و دلمشغولی های آن ها تغییر کرده است. قاسم زاده اصل 
با اشاره به حدود ۳۰۰ فیلم مانده در صف انتظار اکران هم گفت: از قبل از 
کرونا هم سینمای ایران با بحران اکران مواجه بود. پیش تر هم فیلم های 
خاصی که همه از محتوای آن ها خبر داریم، با حمایت های خاص به 
فروش های میلیاردی می رسیدند. اگر بخواهیم بعد از این هم با همان 
سیستم سینماداری پیش برویم و تفکر قائل به »علاقه مردم به فیلم های 
کمدی« همچنان بخواهد حاکم باشد، فکر نمی کنم اتفاق خوبی در انتظار 
ما باشد. همین تفکر پیش از کرونا داشت سینما را نابود می کرد و از این 
منظر کرونا سینمای ما را از دست این تفکر نجات داد و اعلام ورشکستگی 

کامل سینمای ایران را به تأخیر انداخت!
 هیچ تنوعی در فیلم ها نداشتیم

وی افزود: سینمای ایران یک سینمای »ژانرکُشی شده« بود. هیچ 
تنوعی در فیلم ها نداشتیم. سینمای ما در مسیر ورشکستگی بود که کرونا 
آن را به تأخیر انداخت. بعد از کرونا باید ببینم آیا این هوش در مدیران 
ما وجود دارد که راه جدیدی در پیش بگیرند؟ شخصاً بعید می دانم و به 
همین دلیل هم افق روشنی پیش روی سینمای ایران متصور نیستم. 
این کارگردان سینما درباره سیاست های حمایتی دولت برای فعالیت 
سینماها در دوران کرونا گفت: در این مدت سینماها زمانی که باز بوده اند، 
با ظرفیت یک سوم امکان فعالیت داشتند و دولت هم وعده حمایت هایی 
را داد که نمی دانم تا چه اندازه محقق شده است. طرف دیگر فیلمسازانی 
هستند که طبیعتاً می خواهند فیلم هایشان بیشتر دیده شوند و فروش 
بهتری داشته باشند. همه منتظر تغییر این شرایط هستند اما معتقدم ما 
هیچگاه به دوران پیش از کرونا بازنخواهیم گشت. پس از واکسیناسیون 
هم فکر می کنم کرونا همچنان با ما باقی خواهد ماند. جهان تغییر کرده 
است و برخی از ما اصرار داریم مقاومت کنیم تا شاید به جهان قبل، 
بازگردیم. قاسم زاده اصل ادامه داد: در این شرایط جدید شاید اکران آنلاین 
یک راه نجات برای سینمای ایران باشد، اما فقط شاید. ما با پلتفرم هایی 
مواجه هستیم که عملًا فیلم ها را با ارقام بسیار ناچیز خریداری می کنند 
و با پرداخت پول بسیار کم، صاحب یک فیلم می شوند! بعد هم برای آن 
بلیت فروشی می کنند، در حالی که مخاطبی که مشترک یک پلتفرم 
است، نباید ملزم به خریداری بلیت برای تماشای یک فیلم شود. طبیعتاً 
آن مخاطب منتظر می ماند تا یک ماه بعد، نسخه خانگی فیلم را به صورت 
رایگان و مبتنی بر حق اشتراکی که پرداخت کرده است روی پلتفرم تماشا 
کند. وی تصریح کرد: آینده سینما در حال حرکت به سمت نمایش 
خانگی است و تنها فیلم های بیگ پروداکشن و یا ژانر وحشت هستند 
که در سینماها اکران می شوند. ما هنوز خود را برای جهان جدید آماده 
نکرده ایم و نمی خواهیم قبول کنیم که قرار نیست این شرایط تمام شود. 
فکر می کنیم اگر شرایط به قبل از کرونا برگردد همه چیز خوب می شود 
در حالی که در همان شرایط هم وضعیت سینما بد بود، همان زمان هم 
فیلم های پرفروش ما »مطرب« و »هزارپا« و »رحمان ۱۴۰۰« بود که با 
هر نگاه و مرامی فیلم های بدی هستند. سینماداران ما اما هنوز منتظر 
بازگشت فیلم های شبیه »مطرب« هستند! این کارگردان سینما درباره 
امکان عرضه اینترنتی فیلم »روز ششم« تأکید کرد: با شرایط فعلی حتماً 
حاضر نیستم اما در شرایط درست، بله آن را عرضه اینترنتی خواهیم کرد. 
در شرایط استثماری امروز که بر پلتفرم ها حاکم است، عرضه اینترنتی 
فیلم ها غلط است و تنها منجر به سود بیشتر پلتفرم ها می شود. وی در 
پایان مطرح کرد: من فیلمم را ساخته ام تا دیده شود و طبیعتاً امید دارم 
که شرایط مطلوب آن فراهم شود. بنابر اعلام متولیان، تا حوالی زمستان 
امسال ما همچنان درگیر واکسیناسیون کرونا خواهیم بود و بعید است در 
آینده نزدیک تغییری رخ دهد. همه درون چرخه ای گرفتار شده ایم که 
برای ورود به آن آمادگی نداشتیم. اینکه برای آینده چه باید کرد را من هم 
نمی دانم، اما مطمئنم که دیگر به روزهای قبل از کرونا بازنخواهیم گشت.

بازیگر سریال »می خواهم زنده بمانم« گفت: 
شهرام شاه حسینی در انتخاب بازیگر و هدایت 
آنها شاهکار به خرج داده است، او به نوعی در 
باغ بزرگی از بهترین بازیگران بود و توانست با 
دست چین کردن و کنار هم گذاشتن بهترین ها 
این اثر را خلق کند. عزت ا... مهرآوران پیرامون 
فعالیت های خود در عرصه بازیگری گفت: 
اخیرا بازی در سریال »می خواهم زنده بمانم« 
را پشت سر گذاشتم، گروه سازنده این سریال 
همچنان مشغول کار روی قسمت های پایانی 
اثر هستند و به احتمال فراوان تولید آن تا 
اواسط بهار به طول خواهد انجامید. بازیگر 
سریال »می خواهم زنده بمانم« درباره سایر 
فعالیت های خود تاکید کرد: علاوه بر سریال 
»می خواهم زنده بمانم«، به تازگی برای بازی به 
سریال تلویزیونی »خودخواسته« به کارگردانی 
»علیرضا بذرافشان« پیوسته ام. وی در همین 
رابطه اضافه کرد: »خودخواسته« از لحاظ 

داستان و محتوا بسیار تازه است و امید دارم که 
با توجه به تولید مسنجم و گروه خوبش بتواند به 
عنوان یکی از آثار خوب سال آتی معرفی شود. 
این سریال برای پخش از شبکه اول سیما آماده 
می شود. سوژه خودحواسته بسیار تازه و نوین 
است و مخاطب به خوبی آن را دنبال خواهد 
کرد. این بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون 
درباره موفقیت سریال »می خواهم زنده بمانم« 
اظهار کرد: از نظر من دلیل اصلی اینکه چنین 
استقبال بی نظیری از سریال شده داستان 
آن است، این اثر و داستانش تلفیقی از معما 
و روایتی عاشقانه است، مخاطب دوست دارد 
که در چنین داستان هایی معما را حل کرده 
و در کنار آن داستان عاشقانه افراد را نیز دنبال 
کند. وی در همین رابطه اضافه کرد: محوریت 
قرار دادن خانواده در سریال »می خواهم زنده 
بمانم« یکی دیگر از نقاط مثبت اثر است، این 
سریال توانسته با همین محوریت خانواده های 

ایرانــی را به خود جـذب کند. مهرآوران گروه 
بازیگران سریال »می خــواهم زنده بمانم« را 
بی نظیر خواند و اضافه کرد: شهرام شاه حسینی 
در انتخاب بازیگر و هدایت آنها شاهکار به خرج 
داده است، او به نوعی در باغ بزرگی از بهترین 
بازیگران بود و توانست با دســت چین کردن 
و کنار هم گذاشتن بهترین ها این اثر را خلق 
کند. شاه حسینی در انتخــاب بازیگران خود 
بسیار هوشمند عمل کــرده و همه بازیگران 
در راستای نقش خود پیش می رود. این بازیگر 
سینما در همین رابطه خاطرنشان کرد: سریال 
»می خواهم زنده بمانم« مخاطب فراوانی را 
به خود جذب کرده است، با توجه به آنچه در 
پروسه تولید دیده ام این سریال در ادامه به 
شدت جذاب تر شده و مخاطبانش بیشتر هم 
خواهند شد. به عنوان بازیگر عقیده دارم که اثر 
جذابیت های فراوانی دارد و من به همین دلیل 

آن را دوست دارم.

مریمنشیبی
کروناراشکستداد

مریم نشیبی، گوینده پیشکسوت 
رادیو که بسیاری او را با اجرای برنامه 
»شب بخیر کوچولو« می شناسند. او 
گوینده پیشکسوت رادیو و مجری برنامه 
»گلبانگ« مدتی بود که به دلیل ابتلا به 
ویروس کرونا از اجرای برنامه »گلبانگ« 
بازماند. اما پس از طی دوره بیماری، در 
صحت و سلامت به رادیو بازگشته است. 
با بازگشت مریم نشیبی، »گلبانگ« 
ماننــد گذشته از شـنبه تا پنجشنبه 
ســاعت ۱۵:۰۰ به تهیــه کننــدگی 
ندا حاجی اسماعیلی و صدابرداری شیما 
اهدایی وند از رادیو ایران پخش می شود. 
مریم نشیبی همچنین در برنامه »جعبه 
موسیقی« رادیو نمایش هم گویندگی 
می کند که چهارشنبه، ۲۹ اردیبهشت 
ماه، ساعت ۱۰ صبح به موسیقی فیلم 

»شب های روشن« خواهند پرداخت.

دبیر بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر 
دانشگاهی ایران با اعلام اینکه این دوره جشنواره از 
اول تیر ۱۴۰۰ برگزار می شود تأکید کرد که بودجه 
جشنواره بیست و سوم به صورت کامل دریافت 
شده است. مجتبی جدی دبیر بیست و سومین 
جشنواره بین المللی تئاتر دانشگاهی ایران درباره 
وضعیت برگزاری این دوره از جشنواره با توجه به 
شرایط کرونایی موجود و برنامه ریزی های مدنظر 
در این خصوص، به مهر گفت: ان شاءا... از ۷ تا ۱۰ 
خرداد جشنواره مناطق را در شهر دامغان برگزار 
خواهیم کرد و از ۵ تا ۱۵ خرداد نیز بازبینی های 
نهایی آثار نمایشی تهران انجام خواهد شد. 
برنامه ریزی ما این است که جشنواره بیست و سوم 
از اول تیر برگزار شود. وی درباره بخش بین الملل 
این دوره از جشنواره توضیح داد: در حال رایزنی 
با گروه هایی هستیم که اجرایی مناسب جشنواره 
بیست و سوم دارند تا بتوانیم به صورت پلتفرمی 
اجرای این آثار را در جشنواره داشته باشیم. جدی 
با اشاره به چاپ ۵ عنوان کتاب و رونمایی آنها در 
زمان برگزاری جشنواره بیست و سوم، درباره اینکه 
اگر تعطیلی های کرونایی بار دیگر روند فعالیت 
تئاتر را متوقف کند چه تمهیدی برای برگزاری 
جشنواره تئاتر دانشگاهی مدنظر است، اظهار 
کرد: چون در حال حاضر فعالیت های تئاتری از 
سر گرفته شده ما زمان برگزاری جشنواره را اول 
تیر در نظر گرفته ایم ولی اگر تعطیلی ها دوباره 
لحاظ شود، باید زمان برگزاری جشنواره را تغییر 
دهیم. دبیر بیست و سومین جشنواره بین المللی 
تئاتر دانشگاهی ایران متذکر شد: تغییر زمان و 
برنامه ریزی برای برگزاری جشنواره بیست و سوم 
به دلیل شرایط کرونایی باعث شده تا برگزاری 
این دوره از جشنواره فرسایشی شود. به هر حال 
جشنواره در شرایط ایده آل ما قرار ندارد ولی چون 
دانشجویان متعددی برای این دوره از جشنواره کار 
کردند و ما نسبت به آنها متعهد هستیم و همچنین 
خواسته این دانشجویان برگزاری جشنواره بود، 
جشنواره بیست و سوم را برگزار می کنیم. وی با 
اشاره به اینکه شرایط کرونایی نشان داد که تئاتر 
ایران در محتوا و فرم باید تغییرات بنیادین داشته 
باشد، درباره تولیدات این دوره از جشنواره یادآور 
شد: دانشجویان متقـاضی حضور در این دوره با 
توجه به شرایط موجود آثار خود را تولید کرده اند. 
ضمن اینکه ما سمیناری را با عنوان »اندیشه 
اضطــراری« در هفته اول خرداد برگزار خواهیم 
کرد که آثـار آن به صورت مقاله و لکچر پرفورمنس 
خواهند بود. جدی تأکید کرد: دانشجویان نسبت 
به وضعیت موجود کارهای شأن را طراحی کرده اند 
و باب این موضوع که تئاتر ایران نیاز به تغییرات 
بنیادین در محتوا و فرم اجراست از جشنواره 
بیست و سوم تئاتر دانشگاهی ایران آغاز می شود. 
دبیر بیست و سومین جشنواره بین المللی تئاتر 
دانشگاهی ایران در پایان درباره وضعیت بودجه 
این دوره از جشنواره، تصریح کرد: برای اولین 
بار در دوره های مختلف برگزاری جشنواره تئاتر 
دانشگاهی ایران، بودجه جشنواره به صورت کامل 
پیش از برگزاری جشنواره در اختیار دبیرخانه قرار 
گرفته است و ما تا این لحظه تعهداتمان را تسویه 
کرده ایم. بعد از مرحله بازبینی نهایی کمک هزینه 
گروه ها نیز پرداخت می شود و تا پایان جشنواره 
تمامی تعهداتمان تسویه خواهد شد. البته به 
دنبال جذب حامیان مالی برای جشنواره هستیم.

برگزاری جشنواره 
تئاتر دانشگاهی 

 قصه جذاب دلیل موفقیت
 »می خواهم  زنده بمانم« است

عزت ا... مهرآوران: 

یکی از نوازنــدگان و آهنگســازان پیشکسوت 
موسیقی کشورمان با حضور در برنامه تلویزیونی 
»سلام تهران« شبکه پنج سیما به ارائه  نظراتش 
پیرامون موسیقی پرداخت. میلاد کیایی، نوازنده 
پیشکسوت سنتور روز دوشنبه بیست و هفتم 
اردیبهشت ماه با حضور در برنامه تلویزیونی 
»سلام تهران« شبکه پنج سیما که بخش میز 
موسیقی آن به کارشناسی رضا مهدوی پیش 
روی مخاطبان قرار گرفت، توضیح داد: به اعتقاد 
من موسیقی بد وجود ندارد، زیرا آنچه موسیقی 
را بد جلوه می دهد  کلام نازیبا و انتخاب زمان 
نامناسب برای شنیدن یک موسیقی است. قطعاً 
در این چارچوب زمان شنیداری مهم است؛ 
به طور مثال در یک مجلس شادمانه اگر یک نفر 
آواز گوشه های دشتی را بخواند؛ کار نادرستی 
انجام داده چرا که جای این موسیقی آن جا نبوده 
است. وی درباره تقسیم بندی زمانی استفاده از 
دستگاه های موسیقی گفت: هر یک از مقامات 
موسیقی ایران، زمان شنیداری خاص خود را دارد 
و می تواند تاثیر جادویی روی شنونده بگذارد. در 
شروع صبح یک موسیقی ملایم و آرامش بخش 
خوب است. به طور مثال در زمان سَحر و صبح 
خیلی زود، دستگاه همایون شنونده را جادو 
می کند. بعد از برآمدن آفتاب، موسیقی چهارگاه 

مناسب است و بیشترین موسیقی هایی که برای 
ورزش ساخته می شود در این مقام است. در 
بین ساعت ۸ تا ۱۰ صبح موسیقی ماهور بسیار 
خوب است. در ظهر شرعی دستگاه بیات ترک، 

خصوصاً اذان آقای موذن زاده 
اردبیلی بسیار تاثیرگذار خواهد 
بود. در زمان بعدازظهر، ابوعطا 
و غروب شنیدن مقام افشاری 
خوب خواهد بود. در آغاز شب آواز 
دشتی، میانه شب دستگاه شور و 
نصف شب، مخالف سه گاه را باید 
شنید. وی درباره استفاده از اشعار 
بوالقاسم فردوسی در  حکیم ا
غنای موسیقی، گفت: واقعاً مایه 
تاسف است که در آهنگ های 

باکلام موجود، به ندرت از اشعار فردوسی استفاده 
شده است. باید اشعار این حکیم بزرگ را محترم 
شمــرد و قدر آن را بیشتر دانست. در هر برهه 
زمانــی، هر یک از ما با توجه به اختیارات مان، 
وظایفـی داریم و باید تلاش کنیم کارنامه ای ارائه 
دهیم که قابل افتخار باشد. نوازنده پیشکسوت 
موسیقی با اشاره به ماندگاری موسیقی های 
قدیمی، در پایان افزود: کارهای گذشته ماندگاری 
بیشتری دارد زیرا در آن ایام، آهنگساز با شاعر 
هماهنگ بود و جویا می شد که در چه احوالاتی 
شعر را سروده، خواننده را مدنظر داشتند و 
ارکستر هم همزمان بود. در گذشته کار، هنری 

بود اما امروزه موسیقی صنعتی شده است.

چه نکاتی ملودی را بد جلوه می دهد

 اندر احوالات صنعتی شدن موسیقی

حجت قاسم زاده: 

 فیلم های  قبل  از کرونا  به درد 
بعد  از آن  نمی خورند

نامخیاممترادفنام
ایرانوایرانیاست

وزیــر ارشــاد در پیامی به مناسبت 
روز بــزرگداشت خیـام گفــت: حکیم 
عمر خیـام نیشـابوری از نام آورترین و 
پرآوازه ترین شاعـران پارسی زبان در 
جهان است، به گونه ای که نام او مترادف 
نام ایران و ایرانــی و زبان فارسی است. 
در بخشی از پیام سیدعباس صالحی 
می خوانیم:»حکیم عمر خیام نیشابوری 
از نام آورترین و پرآوازه ترین شاعران 
پارسی زبان در جهان است، به گونه ای 
که نام او مترادف نام ایران و ایرانی و 
زبان فارسی است. از این گذشته، در 
حوزه علوم معقول از جمله فلسفه و 
ریاضیات و هندسه و نجوم و طب نیز 
نام و مقامی برجسته و درخشان دارد. 
امروزه حکیم پرآوازه نیشابور با ترجمه 
و انتشار گسترده رباعیاتش به اکثر 
زبان های زنده دنیا، زبانزد بسیاری از 
اهل معنا و معرفت در سراسر جهان 
است، چنان که دستاوردهای علمی 
او در زمینه های ریاضیات و نجوم، 
همچون حل معادلات چند مجهولی 
و تقویم جلالی پس از گذشت چندین 
قرن از حیات او، مورد توجه مراکز علمی 

و پژوهشی مهم و صاحب نام دنیاست.


